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HLAVNÍ MĚSTO PRAHA 
Zastupitelstvo hlavního města Prahy  

    
Výbor pro rodinnou politiku a sociální 
oblast ZHMP 

 

ZÁPIS z 10. jednání 
Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP konaného dne 12. 3. 2024 ve 13:00 hod. 

Zasedací místnost Nová Rada, 1. patro, Nová radnice, Mariánské nám. 2, Praha 1 
     

 
Přítomni: Mgr. Pavel Mareš, Mgr. Lenka Vedralová, Mgr. Zuzana  Freitas Lopesová, Pavel Zelenka, MgA. Kamila 

Matějková, Mgr. Vladimíra Ludková, Ing. Hana Jandová, Mgr. Marta Gellová, Magdalena Valdmanová, 
Mgr. Nikol  Marhounová, Mgr. Josef Nerušil  

Omluveni: PhDr. Daniela Rázková, Mgr. Pavla Karmelitová  
Nepřítomni:   
Hosté: dle prezenční listiny Výboru ze dne 12.3.2024,    
Jednání řídil: Mgr. Pavel Mareš, předseda Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP      
 

Text zahájení: 

Pan předseda Mareš přivítal všechny přítomné a přednesl úvodní slovo jednání březnového Výboru. 

Schválený program: 
 

Bod Věc 

1. Úvod 

2. Volba ověřovatele zápisu z jednání VRPS 

3. Schválení programu jednání VRPS ZHMP 

4. Vzetí na vědomí zápisu z minulého jednání VRPS ZHMP ze dne 13.02.2024 

5. k návrhu na změnu zřizovací listiny příspěvkové organizace hlavního města Prahy Domov pro osoby se 
zdravotním postižením Lochovice 

6. k návrhu na změnu zřizovací listiny příspěvkové organizace hl.m. Prahy Dětské centrum Paprsek 

7. vyjádření hl. m. Prahy k investičnímu záměru organizace ESET - HELP, z. s. 

8. informace ke kapacitám pobytových služeb pro seniory a osoby se zdravotním postižením na a mimo území 
HMP 

9. Různé 

 
K jednotlivým bodům programu: 

1. Úvod 

Pan předseda Mareš představil přítomné hosty.  

2. Volba ověřovatele zápisu z jednání VRPS 

Předkladatel: předseda Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 
Ověřovatelkou zápisu byla zvolena paní Magdalena Valdmanová. 

Usnesení č. U-VRPS-0063 
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Výbor pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 

I .   s c h v a l u j e  
ověřovatele zápisu z jednání Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast Zastupitelstva hl. m. Prahy dne 

12.03.2024 

přijato, pro: 8, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

3. Schválení programu jednání VRPS ZHMP 

Předkladatel: předseda Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 

Usnesení č. U-VRPS-0064 

Výbor pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 

I .   s c h v a l u j e  
program jednání Výboru po rodinnou politiku a sociální oblast Zastupitelstva hl. m. Prahy ze dne 12.03.2024 

přijato, pro: 8, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

4. Vzetí na vědomí zápisu z minulého jednání VRPS ZHMP ze dne 13.02.2024 

Předkladatel: předseda Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 

Usnesení č. U-VRPS-0065 

Výbor pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  
zápis z únorového jednání Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast Zastupitelstva hl. m. Prahy 

přijato, pro: 8, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

5. k návrhu na změnu zřizovací listiny příspěvkové organizace hlavního města Prahy Domov pro osoby se zdravotním 
postižením Lochovice 

Předkladatel: předseda Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 
Úvod doplnila PhDr. Tereza Eichlerová, vedoucí oddělení sociálních služeb (host). 

Usnesení č. U-VRPS-0066 

Výbor pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 

I .   p r o j e d n a l  
Tisk R-50593, Z-12076 k návrhu na změnu zřizovací listiny příspěvkové organizace hlavního města Prahy Domov 

pro osoby se zdravotním postižením Lochovice, a doporučuje Zastupitelstvu hl. m. Prahy materiál 
projednat a schválit v předloženém znění 

přijato, pro: 8, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

6. k návrhu na změnu zřizovací listiny příspěvkové organizace hl.m. Prahy Dětské centrum Paprsek 

Předkladatel: předseda Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 
Ve 13:15 se k jednání dostavila Ing. Hana Jandová (členka). 

Usnesení č. U-VRPS-0067 

Výbor pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 

I .   p r o j e d n a l  
Tisk R-50922, Z-12139 k návrhu na změnu zřizovací listiny příspěvkové organizace hl.m. Prahy Dětské centrum 

Paprsek, a doporučuje Zastupitelstvu hl. m. Prahy materiál projednat a schválit v předloženém znění 

přijato, pro: 9, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 
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7. vyjádření hl. m. Prahy k investičnímu záměru organizace ESET - HELP, z. s. 

Předkladatel: předseda Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 
Ve 13:16 se k jednání dostavila Mgr. Vladimíra Ludková (členka). 
Úvod doplnila PhDr. Tereza Eichlerová, vedoucí oddělení sociálních služeb (host). 
Mgr. Zuzana Freitas Lopoesová (členka) se dotázala k umístění této služby v Praze 10, vysvětlení podala PhDr. Tereza 
Eichlerová  (host). 

Usnesení č. U-VRPS-0068 

Výbor pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 

I .   p r o j e d n a l  
Tisk R-50726, Z-12070 vyjádření hl. m. Prahy k investičnímu záměru organizace ESET - HELP, z. s.a doporučuje 

Zastupitelstvu hl. m. Prahy materiál projednat a schválit v předloženém znění 

přijato, pro: 10, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

8. informace ke kapacitám pobytových služeb pro seniory a osoby se zdravotním postižením na a mimo území HMP 

Předkladatel: předseda Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 
Úvod Mgr. Pavel Mareš (předseda). O zařazení bodu podle něj požádala MgA. Kamila Matějková (členka). Mgr. 
Mareš nejprve shrnul témata: 
Je porušován zákon o sociálních službách? 
Rozvoj potřebných kapacit 
Rozvoj kapacit a pokračování transformace 
Jsou klienti mimo území HMP do své situace nuceni, či nikoliv? 
Transformace 2 zařízení – Terezín a Krásná Lípa.  
Následně dodal, že pro více či méně odborné diskuse k podobné problematice je vhodná právě půda Výboru. Kromě 
toho připomenul příslib paní náměstkyně Udženija předložit na jednání ZHMP informační tisk. Současně na místě 
potvrdila Bc. Lenka Mottlová (host) ze sekretariátu paní náměstkyně, že na výbor je k dané problematice připraven 
v dubnu přijít diskutovat poradce paní náměstkyně PhDr. Tomáš Klinecký.  
 
Poté předseda výboru Mgr. Pavel Mareš požádal o přednes PhDr. Terezu Eichlerovou, vedoucí oddělení sociálních 
služeb (host): 
 
Ne/porušování zákona 
Zákon o sociálních službách č. 108/2006Sb. ve znění pozdějších předpisů, § 95 písmeno g): „Zajišťuje dostupnost 
poskytování sociálních služeb na svém území v souladu se střednědobým plánem rozvoje sociálních služeb.“  
Kraj zajišťuje dostupnost poskytování sociálních služeb prostřednictvím nových kapacit zařazených do Krajské sítě 
poskytovatelů sociálních služeb. Všechny takto vyhlášené a rozvíjené kapacity se realizují na území HMP. Tato 
podmínka je stanovena i ve Střednědobém plánu rozvoje sociálních služeb na území HMP pro dané období (viz. 
SPRSS – kap. 6.6) Výjimka pro Příspěvkové organizace hl. m. Prahy je stanovena z toho důvodu, aby bylo možné PO 
dislokované mimo území HMP transformovat na jiné typy sociálních služeb, které odpovídají transformačním plánům 
daných organizací.  
 
Rozvoj kapacit 
Kraj zajišťuje kapacity sociálních služeb prostřednictvím Krajské sítě poskytovatelů sociálních služeb a zákon o 
sociálních službách č. 108/2006Sb definuje síť sociálních služeb v § 3 písmeno i): sítí sociálních služeb se míní souhrn 
sociálních služeb, které v dostatečné kapacitě, náležité kvalitě a s odpovídající místní dostupností napomáhají řešit 
nepříznivou sociální situaci osob na území kraje a které jsou v souladu se zjištěnými potřebami osob na území kraje a 
dostupnými finančními a jinými zdroji; síť sociálních služeb je součástí střednědobého plánu rozvoje sociálních služeb 
kraje.  
Je zodpovědností kraje, prostřednictvím správce sítě, aby k rozvoji služeb přistupoval zodpovědně a v souladu se 
zákonem, tedy aby byl rozvoj realizován na základě dostupných finančních a jiných (personálních, materiálně 
technických apod.) zdrojů. Kraj musí zajistit služby v celém spektru a komplexu jednotlivých druhů sociálních služeb. 
Nelze tedy očekávat, že v krátkém časovém horizontu budou uspokojeny všechny potřeby, a že budou naráz 
rozvíjeny všechny priority.  
Nález Ústavního soudu sp. zn. I. ÚS 2637/171, který se touto problematikou zabývá, mimo jiné říká, že: K zásahu do 
práva osob na dostupnost vhodných sociálních služeb by mohlo dojít především tehdy, pokud by kraj zůstal 
dlouhodobě nečinný či neprováděl žádné přiměřené kroky, ačkoli by ne všechny osoby v nepříznivé sociální situaci 
na jeho území měly zajištěnu dostupnost potřebných sociálních služeb umožňujících jim vést důstojný život. 
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Z tohoto pohledu HMP každoročně aktivně rozvíjí kapacity sociálních služeb, bez ohledu na politickou reprezentaci, 
protože odpovědnost leží na kraji a nelze ji personifikovat s konkrétní politickou reprezentací. Zodpovědnost má 
Zastupitelstvo HMP, které schvaluje finanční zdroje ze svého rozpočtu a schvaluje podobu Krajské sítě poskytovatelů 
sociálních služeb.   
 
 
Faktický rozvoj kapacit pro rok 2024, plánovaný v roce 2023 
 
Pokračuje trend rozvoje terénních a ambulantních služeb, které jsou nezbytné pro vytvoření možnosti setrvání v 
domácím prostředí co nejdéle (osobní asistence – meziroční nárůst kapacit o 62 900 hodin, pečovatelská služba – 
meziroční nárůst kapacit o 31,5 úvazků, denní stacionáře – meziroční nárůst kapacit o 11 úvazků, odlehčovací služby 
pro děti i dospělé – meziroční nárůst kapacit o 13,6 úvazků) a posilování služeb nezbytných pro řešení stávající 
situace dětí, zejména v oblasti duševního zdraví (krizová pomoc – meziroční nárůst kapacit o 14 úvazků a sociálně 
aktivizační služby pro rodiny s dětmi – meziroční nárůst kapacit o 16,55 úvazků, služby následné péče – meziroční 
nárůst kapacit o 4,7 úvazků, sociální rehabilitace – meziroční nárůst kapacit o 9 úvazků). 
 
 
Transformace zařízení 
Terezín má ve svém schváleném transformačním plánu schválenou výslednou kapacitu 200 uživatelů služby 
(Usnesení RHMP č. 2577 ze dne 26. 9. 2022) a do této kapacity přijímá klienty. Transformaci ale není možné v této 
kapacitě udělat bez investičních akcí. Z toho důvodu je v plánu investic rekonstrukce dvou objektů v Terezíně a 
hledají se další vhodné objekty ke koupi, případně k pronájmu. Vedení organizace pracuje na postupném útlumu 
kapacit na hlavní budově, ale je třeba to dělat s ohledem na bezpečí klientů, vhodně zvolené prostory a dostatečné 
personální a finanční zdroje pro zajištění péče v menších objektech. 
Krásná Lípa staví v souladu se svým transformačním plánem nízkokapacitní objekt pro rozvolnění kapacity a zrušení 
třílůžkových pokojů. Nová lůžka jsou podmínkou investiční podpory z Národního plánu obnovy, který šetří investiční 
zdroje hlavního města Prahy. Čtyři lůžka nejsou v kontextu výše uvedeného rozvoje a nálezu Ústavního soudu něčím, 
co by ovlivňovalo rozvoj kapacit na území HMP. 
K podání žádosti do služeb organizace mimo území HMP není nikdo nucen, nedochází k žádné formě 
„organizovaného vyvážení“ osob mimo území HMP a zákon s touto eventualitou nepracuje, neboť místo trvalého 
bydliště je pro přijetí do služby irelevantní. V PO mimo území HMP žijí klienti, z nichž většina má trvalé bydliště tam, 
kde žije. Z druhé strany, kraje, ve kterých se tato zařízení nacházejí, o tyto služby z pohledu svých rozvojových 
kapacit nemají zájem. Většina krajů má rozvoj všech sociálních služeb na svém území velmi omezen či zcela uzavřen s 
ohledem na nedostatečné financování ze strany státního rozpočtu. Nelze proto předpokládat, že by Praha mohla v 
dohledné době snadno ukončit financování těchto kapacit. 
 
MgA. Kamila Matějková (členka) vyjádřila lítost nad neúčastí náměstkyně Udženija. Ocenila, že tisk bude projednán 
na jednání ZHMP, kde bude projednán rozvoj kapacit pobytových služeb.  
 
Mgr. Pavel Mareš (předseda) reagoval na vyjádření MgA. Kamily Matějkové tím, že připomněl nutnost především 
personálního zajištění těchto služeb. Uvedl situaci jiných krajů, jako je Pardubický nebo Moravskoslezský kraj. 
 
Mgr. Zuzana Freitas Lopesová (členka) zmínila, že jediný kraj, který transformaci zvládá, je Vysočina, všude jinde je 
stav obdobný jako v Praze. Praha se liší i tím, že má svá zařízení umístěná i mimo své území.  
 
Informační tisk, který bude projednán na ZHMP, bude na základě žádosti členky Hany Jandové rozeslán všem členům 
Výboru. 

Usnesení č. U-VRPS-0069 

Výbor pro rodinnou politiku a sociální oblast ZHMP 

I .   b e r e  n a  v ě d o m í  
informaci předsedy Výboru pro rodinnou politiku a sociální oblast ke kapacitám pobytových služeb pro seniory 

a osoby se zdravotním postižením na a mimo území HMP 

přijato, pro: 10, proti: 0, zdržel se: 1, mimo místnost: 0 

9. Různé 

Ve 13:33 se dostavil Pavel Zelenka (člen) 
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Do diskuse se přihlásili: 
Mgr. Vladimíra Ludková (členka) vznesla dotaz ohledně sjednocení katalogu sociálních služeb. Tereza Eichlerová 
(host) osvětlila důvody této debaty a vysvětlila, že jednotný katalog vznikat nebude.  
Mgr. Vladimíra Ludková (členka) se dotazovala na to, jak se SOV MHMP připravuje na novely zákonů z MPSV. Tereza 
Eichlerová (host): Odbor pracuje podle platné legislativy a vždy se připravuje na novou legislativu až tehdy, když je 
schválena.  
Mgr. Vladimíra Ludková (členka) vznesla dotaz ohledně pěstounské péče a ZDVOPů.  
Mgr., Bc. Jana Klinecká, DiS., vedoucí oddělení rodiny a sociální práce (host) reagovala na tento dotaz tím, že k 
odložení ZDVOPů proběhlo pracovní jednání. Zároveň probíhá intenzivní snaha o nábor nových pěstounů (např. 
kampaň Láska se nedělí, láska se násobí); probíhají dny pěstounství. Praha má v tomto směru horší podmínky než 
jiné kraje. Chybí dlouhodobí pěstouni. Pro kampaň vznikla stálá pracovní skupina. Mgr. Pavel Mareš (předseda) 
přislíbil zařazení a hlubší zpracování této důležité problematiky na některý z budoucích výborů.  
Pavel Zelenka (člen) se tázal na potřeby nových pěstounů a kolik jich v současné době chybí. Dále přednesl dotaz 
ohledně zlepšení podmínek pro pěstouny, například formou nabídky bydlení atd.  
Mgr., Bc. Jana Klinecká, DiS., vedoucí oddělení rodiny a sociální práce (host), reagovala, že problematika bydlení je 
aktuální spíše u dlouhodobých pěstounů než jako motivace pro pěstouny nové. Vázání pěstounství na bydlení není 
žádoucí. V současné době chybí cca 1200 pěstounů. Jsou nutné rezervy.  
Stručná reakce Mgr. Vladimíry Ludkové (členka).  
Bc. Lenka Mottlová (host) osvětlila nové kampaně MHMP a poděkovala odboru za veškerou přípravu a práci, stejně 
jako jednotlivým zapojeným městským částem.  
Krátká reakce Mgr., Bc. Jany Klinecké, DiS., vedoucí oddělení rodiny a sociální práce (host).  
Mgr. Zuzana Freitas Lopesová (členka) vznesla dotaz na vývoj ohledně vzniku  nových adiktologických služeb a 
požádala o pozvání MUDr. Pavla Béma (předsedy Protidrogové Komise).  
Mgr. Pavel Mareš přislíbil, že jej na některé z budoucích jednání Výboru pozve.  
 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
Ověřil: Magdalena Valdmanová, zastupitelka 

Magdalena Valdmanová 
  
Zapsal: Bc. Jiří Richter, MHMP - OVO MHMP   

Mgr. Pavel Mareš 
předseda Výboru pro rodinnou politiku a 

sociální oblast ZHMP 
 
 
 
 
  
  
 


